

banda evitar la fuga del fuel i, d'altra, alleugerir el pes de l'embarcació per a facilitar les maniobres per desencallar-lo. Aquesta operació durà cinc dies, del 13 al 17.

De les diverses opcions que es plantejaren per alliberar el vaixell, s'optà per la que proposà l'armador. Dues màquines de dragatge, una per mar i l'altre des de la platja, havien de retirar la sorra suficient per fer un canal de cinc metres de profunditat i posteriorment dos remolcadors el girarien per posar-lo perpendicular a la platja i el remolcarien mar endins. Inicialment les autoritats de marina calculaven que aquestes tasques s'allargarien unes dues setmanes, però finalment es varen poder realitzar amb només cinc dies, del 23 al 27. La feina de reflotament es veié facilitada pel fet que l'*Amaze* tenia poc calat per ser un vaixell especialment dedicat a la navegació fluvial.

Les autoritats de marina obriren un expedient sancionador al capità per possible negligència al haver fondejat massa a prop de la costa i en una posició errònia. La nau es trobava en paral·lel a la costa quan havia d'haver-se situat en diagonal. L'expedient va concloure amb una sanció de mig milió d'euros. Durant els disset dies que l'*Amaze* restà ancorat a la

platja, milers de curiosos visitàrem el lloc de l'accident per contemplar aquella massa de ferro de 90 metres de llargada i les operacions de reflotament.



Imatge de l'*Amaze* i un dels remolcadors que el va desencallar.
Foto: Jesús Puig, arxiu Jesús Puig.

BIBLIOGRAFIA NAUFRAGIS

- 1.- Sagetia francesa: TRILLA MORATÓ, Enric. *Naufregis a la mar de l'Alt Empordà*. Edicions El Brau, Figueres, primera edició, 1994; segona edició, 2009.
- 2.- (?): GUILLEM, MARTÍ. "Introducció a l'evolució històrica de Montgó entre els segles XIV i XVIII. Revista Camí de Ronda, 2013.
- 3.- Nostra Senyora del Roser,...: TRILLA MORATÓ, Enric, opus cit.
- 4.- (?): Donjó Callol, Josep. *Memòries d'un mestre escalenc* (1934-1945). Ajuntament de l'Escala, l'Escala, 2011 i TRILLA MORATÓ, Enric, opus cit.
- 5.- Sant Antoni de Pàdua: Arxiu Municipal de Castelló d'Empúries, Subdelegació de Marina.
- 6.- Nostra Senyora del Carme: TRILLA MORATÓ, Enric, opus cit. i Arxiu Municipal de Castelló d'Empúries, Subdelegació de Marina.
- 7.- Triunfante: ESPINÓS, Rafael. *Sólo el mar lo sabe*, Ediciones Plankton, Sitges, 1991; DELGADO BAÑÓN, Luis. *El navío Triunfante, editorial Áglaya, Cartagena, 2004; El navío Triunfante, su pérdida y recuperación*, Imprenta de la Zona Marítima del Mediterrani, Cartagena, 1974; MARTÍNEZ HIDALGO, José María. Enciclopedia General del Mar, Ediciones Generales S.A., 1957; FERNÁNDEZ DURO, Cesáreo. *Naufregis de la armada española*. Establecimiento tipográfico de Estrada, Díaz y López, Madrid, 1867 i TRILLA MORATÓ, Enric, opus cit.
- 8.- Ánimas: FERNÁNDEZ DURO, Cesáreo, opus cit. i TRILLA MORATÓ, Enric, opus cit.
- 9.- H.M.S. Hindostan: TRILLA MORATÓ, Enric, opus cit.
- 10.- San Juan: Arxiu Municipal de Castelló d'Empúries, Subdelegació de Marina.
- 11.- La Fortuna: TRILLA MORATÓ, Enric, opus cit. i Arxiu Municipal de Castelló d'Empúries, Subdelegació de Marina.
- 12.- Llagut: *El Católico*, 4 de setembre de 1844; *El Heraldo*, 7 de setembre de 1844 i llibre de defuncions de la parròquia de l'Escala.
- 13.- Bergantí francès. La Iberia, 14 de gener de 1856.
- 14.- Bergantí Nueve de Febrero: Diari *El Clamor Público*, 22 de desembre de 1863.
- 15.- Conmoundouros: Garcia Domingo, Enric. "L'estació de salvament de naufrags de l'Escala 1889-1934". Fulls d'Història Local núm. 56 i 57, Ajuntament de l'Escala, 1996.
- 16.- Llagut de pesca San José: Llibre de defuncions del Registre Civil de l'Escala.
- 17.- Llagut pesca del bou San Rafael: Diari *La Nueva Lucha*, 24 de febrer de 1889 i llibre de defuncions del Registre Civil de l'Escala.
- 18.- Dolores: *Diario de Gerona*, 18 de febrer de 1892.
- 19.- Parella del bou San Julián: Llibre de defuncions del Registre Civil de l'Escala.
- 20.- Barca de pesca: Diari *El Ampurdanés*, 15 d'agost de 1897.

- 21.- Giusepina: *Diario de Gerona* i *La Lucha*, 11 de febrer de 1898.
- 22.- Barca pesca del bou: *Diario de Gerona*, 24 de novembre de 1899.
- 23.- Barca pesca del bou: *Diario de Gerona*, 23 i 28 de novembre de 1900; *El Ampurdanés*, 3 de gener de 1901, revista *La Sardana*, núm. 7, 9 de desembre de 1900 i llibre de defuncions del Registre Civil de l'Escala.
- 24.- Llagut de pesca: *Los Sitios de Gerona*, 13 de juliol de 1958 i *Llibre de la Festa de l'Escala*, 1996.
- 25.- Toulouse: *Diario de Gerona*, 31 d'agost de 1909 i TRILLA MORATÓ, Enric, opus cit.
- 26.- San Giorgio: *Diario de Gerona*, 23 de setembre de 1915; *La Veu de l'Empordà*, 25 de setembre de 1915 i TRILLA MORATÓ, Enric, opus cit.
- 27.- Benigno Bueno: *Costa Brava*, 15 i 30 de desembre de 1920 i 15 de febrer de 1921 i TRILLA MORATÓ, Enric, opus cit.
- 28.- Aviò Breguet: COLOMEDA, Lluís, revista *L'Escalenc*, núm. 344 i 345, gener i febrer de 2009; setmanari *Empordà*, 17 d'agost de 2010 i *La Vanguardia*, 7 i 9 de març de 1937.
- 29.- Saint-Prosper: TRILLA MORATÓ, Enric, opus cit., Espinós, Rafael, opus cit., *La Vanguardia*, 30 d'abril de 1939 i *El Periódico*, 8 de març de 2009.
- 30.- Aviò alemany: Revista *Camí de Ronda. L'Escala: història, vida i patrimoni*, núm. 3, juliol 2012.
- 31.- Criti: *Los Sitios de Gerona*, 10 i 29 de gener de 1963, TRILLA MORATÓ, Enric, opus cit. i Lluís Figueras.
- 32.- Cotentin: *Los Sitios de Gerona*, 8 i 12 de setembre de 1963 i TRILLA MORATÓ, Enric, opus cit.
- 33.- Avvenire: *Los Sitios de Gerona*, 18 de maig de 1971 i TRILLA MORATÓ, Enric, opus cit.
- 34.- Amaze: *El Punt*, 12-13-14-20 i 28 d'abril de 2002; *Diari de Girona*, 12 a 19-23-24-29 i 30 d'abril de 2002 i *Avui*, 14-16 i 21 d'abril de 2002.



Rafel Bruguera Batalla